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Folketingets Udvalg for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri har i skrivelse af 1. november 2006 (Ad L 28) 

udbedt sig min besvarelse af følgende spørgsmål 7: 

 

Spørgsmål 7: 

”Vil ministeren vurdere, i hvilket omfang lovforslagets ændringer om frakendelse af retten til at drive 

fødevarevirksomhed, ville have medført frakendelser af næringsbreve i de mange fødevareskandaler, 

der har været fremme i 2005 og 2006?” 

 

Svar:  

Jeg har forelagt spørgsmålet for Fødevarestyrelsen, der har oplyst følgende, hvortil jeg kan henholde 

mig: 

 

”Der kan på nuværende tidspunkt ske frakendelse af næringsbrevet efter § 11 i den nugældende lov 

om næringsbrev til fødevarebutikker og § 7 a i den nugældende lov om restaurations- og 

hotelvirksomhed. Dette skal ske ved en domstolsafgørelse. Efter nærværende lovforslag vil der i 

ganske særlige tilfælde tillige kunne ske midlertidig inddragelse af næringsbrevet ved administrativ 

beslutning, indtil der foreligger en domstolsafgørelse herom.  

 

Det beror altid på en konkret vurdering, om der skal ske frakendelse eller inddragelse af 

næringsbrevet. Der kan ske frakendelse, hvis den tiltalte gentagne gange eller under i øvrigt skærpende 

omstændigheder væsentligt har overtrådt lovgivningen vedrørende skat og afgifter, pant på emballage, 

fødevarer, arbejdsmiljøforhold eller brandsikkerhed. Efter lovforslaget inddrages næringsbrevet 

administrativt, hvis det vil indebære overhængende risiko for fødevaresikkerheden at lade 

næringsbrevsindehaveren fortsætte sin virksomhed, eller i tilfælde af at næringsbrevsindehaveren groft 

eller gentagne gange væsentligt har overtrådt fødevarelovgivningen, og der er en overhængende risiko 

for, at virksomheden fortsat ikke vil blive drevet i overensstemmelse med fødevarelovgivningen.  
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Side 2/2 

Der indgår således mange elementer i vurderingen af, om der skal rejses en frakendelsessag, herunder 

oplysninger som kan være kommet frem under behandlingen af sagen. Det er navnlig 

engrosvirksomheder, der har været årsag til den seneste tids sager, men da denne virksomhedstype 

ikke er omfattet af de nugældende regler, har spørgsmålet om frakendelse for engrosvirksomhed ikke 

været forelagt domstolene. Domstolene har derfor ikke haft anledning til at foretage en konkret 

vurdering af, om betingelserne for en frakendelse var opfyldt. Af samme årsag er det ikke muligt at 

vurdere, hvordan sagerne ville være faldet ud, hvis engrosvirksomheder havde været omfattet af 

frakendelsesbestemmelsen på det pågældende tidspunkt.”  

 

Herudover ville det være retssikkerhedsmæssigt betænkeligt, hvis jeg som minister bekendtgjorde, at 

virksomheder eller personer, som mange kender eller har hørt om i pressen, ville have fået deres 

næringsbrev frakendt eller inddraget, hvis loven havde været gældende på det tidspunkt. De 

pågældende ville i så fald ikke have haft mulighed for at tage til genmæle, eller blive renset ad rettens 

vej. 

 

 

 

Lars Barfoed 

                                                                           /Thomas Elvensø  

 


